
《岳麓书院藏秦简（壹）》补释（五则）

高一致
（湖北 武汉 430072）

摘要：本文对《岳麓书院藏秦简（壹）》五处简文的训释、句读等提出了新的看法：《为吏治官及黔首》简 2 贰“里中”指所聚居的里中；简 20 叁“𡗗”读作系，训作约束；简 23 叁“𡗗”读作蒐，训作聚集；《占梦书》简 27 贰“梦死者复起更为官（棺）郭（椁），死者食，欲求衣常（裳）”是一例梦占，而非两例；简 34 壹之梦占可与《左传》中一则记载对读。

关键词：岳麓秦简；为吏治官及黔首；占梦书

Five Supplementary Annotations on Volume I of the Qin Bamboo Strip Manuscripts Collected by Yuelu Academy

Gao Yizhi
（Wuhan, Hubei 430072）

Abstract: This paper provides five supplementary annotations on Volume I of the Qin Bamboo Strip Manuscripts, collected by Yuelu Academy. The author believes that the word “Li Zhong 里中” on the second strip of Chapter *Wei Li Zhi Guan Ji Qian Shou* 《为吏治官及黔首》 to refer to a settlement site. The character 𡗗 on the 20th strip should be read as 系, which means to restrain, and character 𡗗 on the 23rd strip should be read as 蒐, which means gathering. Additionally, the author suggests that the second part of the 27th strip of Chapter *Zhan Meng Shu* 《占梦书》 should be regarded as one integrated divination, and the second part of the 34th strip has relationship with *Zuo Zhuan* 《左传》.

Keywords: Qin Bamboo Strip Manuscripts Collected by Yuelu Academy, *Wei Li Zhi Guan Ji Qian Shou* 为吏治官及黔首, *Zhan Meng Shu* 占梦书